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W odpowiedzi na Pańskie pismo z dnia 28 stycznia 2011 roku o numerze BP-MR-032-8/11 w sprawie 

planowanej reformy oświaty na terenie Gminy Bircza informuję, że Gmina nasza jak wiele gmin 

w całej Polsce boryka się z ogromnymi kłopotami finansowymi. Winą za ten stan rzeczy nie 

koniecznie można obciążyć samorządy w Polsce. Ustawa o Samorządzie Gminnym jak Pan doskonale 

wie nakłada wiele zadań na i tak obciążone finansowo Jednostki Samorządowe. W ślad za tymi 

zadaniami nie idą w ogóle albo są przyznawane środki finansowe nie współmierne do potrzeb i zadań. 

Gmina Bircza, w której mam zaszczyt być wójtem jest szczególna pod wieloma względami: należy do 

nielicznych gmin w kraju o największym obszarze liczącym 254 km ², na którym mieszka około 6.941 

mieszkańców, żyjących w 24 wsiach i czterech przysiółkach. 

Liczba uczniów ogółem wynosi 827, średnia prognozowana subwencja przypadająca na 

jednego ucznia wynosi 7.081,47 zł., zaś subwencja przyznana przez państwo 

gminie na utrzymanie oświaty na 2011 rok wynosi 5.891.941 zł. 

Ogólnie prognozowane koszty oświaty na 2011 rok wynoszą 9.071.918 zł. Jak wynika z prostych 

obliczeń brakuje kwotę 3.177.977 zł.  

Aktualna sieć szkół na terenie naszej Gminy przedstawia się następująco: 

1.Publiczne Gimnazjum w Birczy 253 uczniów subwencja 1.791.611 zł 

2.Zespół Szkół w Birczy 262 uczniów subwencja 1.855.345 zł 

3.Szkoła Podstawowa w Hucie Brzuskiej 18 uczniów subwencja 127.466 zł. 

4.Szkoła Podstawowa w Kuźminie 17 uczniów subwencja 157.953 zł. 

5.Szkoła Podstawowa w Leszczawie 81 uczniów subwencja 573.599 zł. 

6.Szkoła Podstawowa w Lipie 61 uczniów subwencja 431.969 zł. 

7.Szkoła Podstawowa w Sufczynie 64 uczniów subwencja 453.214 zł. 

8.Szkoła Podstawowa w Korzeńcu 34 uczniów subwencja 240.770 zł. 

9.Szkoła Podstawowa w Żohatynie 37 uczniów subwencja 262.014 zł. 

Ponadto informuję Pana, iż corocznie gmina dofinansowuje z dochodów bieżących zadania w zakresie 

prowadzenia placówek oświatowych i tak: 

Rok 2007 
Subwencja oświatowa 4 814 457,00 zł 

Wydatki w dziale oświata 6 388 852,24 zł 

Dożywianie / środki własne/ 56 749,00 zł 

--------------------------------------------------------- 

Razem wydatki 6 445 601,24 zł 

Dofinansowanie gminy 1 631 144,24 zł 

 

Rok 2008 
Subwencja oświatowa 5 303 787,00 zł 

Wydatki w oświacie 6 697 295,73 zł 

Dożywianie (środki własne) 59 200,00 zł 

---------------------------------------------------------- 

Wydatki razem 6.756.495,73 zł 

Dofinansowanie gminy 1 452.708.73 zł 

 



Rok 2009 
Subwencja oświatowa 5 391 592,00 zł 

Wydatki w oświacie 6 782 431,95 zł 

Dożywianie 57 955,00 zł 

Wydatki razem 6.840.386,95 zł 

Dofinansowanie gminy 1.448.794,95 zł 

 

Rok 2010 
Subwencja oświatowa 5 592 925,00 zł 

Wydatki 7 509 549,33 zł 

Dożywianie 76 791,00 

---------------------------------------------------------- 

Wydatki razem 7.586.340,33zł 

Dofinansowanie gminy 1.993.416,33 zł 

W okresie 4 lat ogółem gmina dołożyła własnych środków finansowych na oświatę w kwocie 

6.526.064,24 zł finansowanych z długoterminowych kredytów. 

 

Rok 2011 
Subwencja oświatowa 5 893.941,00 zł 

Planowane wydatki 9.071.918,90 zł. 

---------------------------------------------------------- 

Brak środków 3.177.977,90 zł 
W tym gminy 1.596.682,90 zł. 

Nadal brak 1.581.295,00 zł. 

Ogółem środki własne gminy na oświatę z 2011 r. wynoszą:9.704.042,15 zł zaś dochody bieżące 

gminy na 2011 rok wynoszą 17.777.370,27 zł  

 

SP KUŹMINA 

Kwota bazowa na 1 dziecko 4.699,97 zł. 
- dziecko z autyzmem zgodnie z Rozporządzeniem Ministra Edukacji Narodowej z dnia 16.12.2010 

roku w sprawie sposobu podziału części oświatowej subwencji ogólnej dla JST 

w roku 2011 tj. 9,5 x 4.699,97 zł. = 44.649,72 zł. 

Subwencja oświatowa na 2011 r. 5.893.941 zł. – 44.649,72 zł. = 5.849.291,28 zł.: 826 uczniów = 

7.081,47 zł. ( średnia subwencja na dziecko w gminie ) 

S P Kuźmina 

16 x 7.081,47 = 113.303,52 

1 x 44.649,72 = 44.649,72 

------------------------------------ 

Razem - 157.953,24 (Subwencja dla SP Kuźminy) 

   

Planowany projekt budżetu przez dyrektora SP Kuźminy na 2011 rok 

- szkoły podstawowe - 418.686,75 - 157.953,24 = 260.733,51 zł. ( brak ) 

- oddziały przedszkolne - 72.379,31 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

Razem wydatki - 491.066,06 - 157.953,24 = 333.112,82 zł. ( brak ) 

   

Wydatki na podstawie wykonania 2010 roku w SP Kuźmina – 371.462,42 

1. SP - wydatki płacowe i około płacowe - 307.380,24 tj. 83% 

- wydatki stałe poza płacowe - 64.082,16 tj. 17 % 

2. SP + „0” na podstawie wykonania za 2010 r - 395.738,39 

- wydatki płacowe i około płacowe - 331.656,23 tj. 84% 

- wydatki stałe poza płacowe - 64.082,16 tj. 16 % 

Średni koszt w przeliczeniu na 1 etat w szkołach podstawowych – 5.360,23 zł. 

Średni koszt w przeliczeniu na 1 etat w szkołach podstawowych wraz z oddziałem przedszkolnym –

4.781,66 zł. 



Pomimo wysokiego dofinansowania w 2010 roku nie uwzględniono: dowozu, dożywiania dzieci 

w szkołach, obsługi administracyjno-finansowej jednostki, wyprawek szkolnych. 

 

SP ŻOHATYN 

Kwota bazowa na 1 dziecko 4.699,97 zł. 
Subwencja oświatowa na 2010 r. 5.893.941 zł. – 44.649,72 zł. = 5.849.291,28 zł.: 826 uczniów = 

7.081,47 zł. ( średnia subwencja na dziecko w gminie ) 

S P Żohatyn 

37 x 7.081,47 = 262.014,39 

------------------------------------ 

Razem - 262.014,39 (Subwencja dla SP Żohatyn) 

Planowany projekt budżetu przez dyrektora SP Żohatyn na 2011 rok 

- szkoły podstawowe - 420.411,74 - 262.014,39 = 158.397,35 zł. ( brak ) 

- oddziały przedszkolne - 58.372,03 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

Razem wydatki - 478.783,77 - 262.014,39 = 216.769,38 zł. ( brak ) 

Wydatki na podstawie wykonania 2010 roku w SP w Żohatynie – 368.412,80 zł. 

1. SP - wydatki płacowe i około płacowe - 336.497,92 tj. 91% 

- wydatki stałe poza płacowe - 31.914,88 tj. 9% 

2. SP + „0” na podstawie wykonania za 2010 r - 385.883,82 zł. 

- wydatki płacowe i około płacowe - 353.968,94 tj. 92% 

- wydatki stałe poza płacowe - 31.914,88 tj. 8% 

Średni koszt w przeliczeniu na 1 etat w szkołach podstawowych – 5.878,72 zł. 

Średni koszt w przeliczeniu na 1 etat w szkołach podstawowych wraz z oddziałem przedszkolnym – 

5.112,20 zł. 

Pomimo wysokiego dofinansowania w 2010 roku nie uwzględniono: dowozu, dożywiania dzieci 

w szkołach, obsługi administracyjno-finansowej jednostki, wyprawek szkolnych. 

 

SP KORZENIEC 

Kwota bazowa na 1 dziecko 4.699,97 zł. 
Subwencja oświatowa na 2010 r. 5.893.941 zł. – 44.649,72 zł. ( subwencja dla Korzeńca na 

1 dziecko niepełnosprawne) = 5.849.291,28 zł.: 826 uczniów = 7.081,47 zł. ( średnia subwencja na 

dziecko w gminie ) 

S P Korzeniec 

34 x 7.081,47 = 240.769,98 zł. 

------------------------------------ 

Razem - 240.769,98 (Subwencja dla SP Korzeniec) 

 Planowany projekt budżetu przez dyrektora SP Korzeniec na 2011 rok 

- szkoły podstawowe - 346.078,80 - 240.769,98 = 105.308,82 zł. ( brak ) 

- oddziały przedszkolne - 60.870,50 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

Razem wydatki - 406.949,30 - 240.769,98 = 166.179,32 zł. ( brak ) 

Wydatki na podstawie wykonania 2010 roku w SP w Korzeniec – 317.922,35 zł. 

1. SP - wydatki płacowe i około płacowe - 260.852,94 tj. 82% 

- wydatki stałe poza płacowe - 57.069,41 tj. 18% 

2. SP + „0” na podstawie wykonania za 2010 r - 381.739,03 zł. 

- wydatki płacowe i około płacowe - 324.669,62 tj. 85,05% 

- wydatki stałe poza płacowe - 57.069,41 tj. 14,95% 

Średni koszt w przeliczeniu na 1 etat w szkołach podstawowych – 3.653,41 zł. 

Średni koszt w przeliczeniu na 1 etat w szkołach podstawowych wraz z oddziałem przedszkolnym – 

3.892,92 zł. 

 Pomimo wysokiego dofinansowania w 2010 roku nie uwzględniono: dowozu, dożywiania dzieci 

w szkołach, obsługi administracyjno-finansowej jednostki, wyprawek szkolnych. 

 

 

 



SP HUTA BRZUSKA 

Kwota bazowa na 1 dziecko 4.699,97 zł. 
Subwencja oświatowa na 2010 r. 5.893.941 zł. – 44.649,72 zł. ( subwencja dla Huty Brzuskiej na 

1 dziecko niepełnosprawne) = 5.849.291,28 zł.: 826 uczniów = 7.081,47 zł. ( średnia subwencja na 

dziecko w gminie ) 

 S P Huta Brzuska 

18 x 7.081,47 = 127.466,46 zł. 

------------------------------------ 

Razem - 127.466,46 zł. (Subwencja dla SP Huta Brzuska) 

  

Planowany projekt budżetu przez dyrektora SP Huta Brzuska na 2011 rok 

- szkoły podstawowe - 349.979,69 - 127.466,46 = 222.513,23 zł. ( brak ) 

- oddziały przedszkolne - 60.537,50 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

Razem wydatki - 410.517,19 - 127.466,46 = 283.050,73 zł. ( brak ) 

  

Wydatki na podstawie wykonania 2010 roku w SP w Hucie Brzuskiej – 307.351,68 zł. 

1. SP - wydatki płacowe i około płacowe - 266.098,00 tj. 86% 

- wydatki stałe poza płacowe - 41.253,68 tj. 14% 

2. SP + „0” na podstawie wykonania za 2010 r - 365.180,15 zł. 

- wydatki płacowe i około płacowe - 323.926,47 tj. 89 % 

- wydatki stałe poza płacowe - 41.253,68 tj. 11 % 

  

Średni koszt w przeliczeniu na 1 etat w szkołach podstawowych – 5.181,04 zł. 

Średni koszt w przeliczeniu na 1 etat w szkołach podstawowych wraz z oddziałem przedszkolnym – 

5.112,47 zł. 

Pomimo wysokiego dofinansowania w 2010 roku nie uwzględniono: dowozu, dożywiania dzieci 

w szkołach, obsługi administracyjno-finansowej jednostki, wyprawek szkolnych. 

Jak widać na załączonych tabelach z roku na rok zwiększa się obciążenie finansowe związane 

z utrzymywaniem oświaty. Do tej pory Gmina dokładała potrzebne środki finansowe, jednak w tym 

momencie Gmina nie jest w stanie unieść finansowo takich wydatków, zważywszy na fakt że od 01 

stycznia 2011 roku obowiązuje Ustawa z dnia 27 sierpnia 2009 roku o finansach publicznych, gdzie 

w art. 242 tej Ustawy mowa jest, że „Organ stanowiący jednostki samorządu terytorialnego nie może 

uchwalić budżetu w którym planowane wydatki bieżące są wyższe niż planowane dochody bieżące”. 

Rosnące słusznie podwyżki dla nauczycieli oraz inne koszty utrzymania placówek oświatowych nie 

mają realnego odniesienia do planowanych subwencji oświatowych, a nasza gmina nie jest w stanie 

pozyskiwać takich dochodów bieżących, aby mogła utrzymywać nadal aktualną sieć szkół. W ślad za 

ciągle nakładanymi odgórnie zadaniami na samorządy, nie wpływają adekwatne rządowe środki 

finansowe. Pan Poseł jako wieloletni nauczyciel dyplomowany i członek Sejmowej Komisji Edukacji 

Nauki i Młodzieży powinien w ramach posiadanych kompetencji i wiedzy wpływać w tejże Komisji 

na zmianę modelu finansowania oświaty szczególnie w gminach o specyficznych uwarunkowaniach. 

Przecież nie można jedną miarą mierzyć szkół miejskich i wiejskich, gdzie koszty związane choćby 

z dowozem są bardzo duże. W proponowanej reformie oświaty wziąłem pod uwagę trzy aspekty: niż 

demograficzny, dobro dziecka i ekonomię. Proszę mi wierzyć, że dzieci ze szkół likwidowanych 

zostaną przeniesione do większych placówek oświatowych, gdzie będą się uczyć w klasach 

rozłączonych i nie przekraczających 24 uczniów. W każdym przypadku dzieci będą miały zapewnione 

fachową opiekę pedagogiczną i zapewniony bezpieczny dojazd do szkoły pod opieka opiekunów. 

Bardzo liczę na Pana autentyczną troskę, która nie będzie się wyrażała tylko pięknymi słowami, 

a faktyczną pomocą, bo w istocie nie wolno zapominać o tym, że dobro dzieci i ich rozwój oraz 

poczucie bezpieczeństwa jest absolutnym priorytetem. Skoro Pan tak również myśli to wierzę, że jako 

Poseł na Sejm Rzeczypospolitej Polskiej wpłynie Pan na zmianę modelu finansowania oświaty 

i poprzez zmianę przepisów zabezpieczy środki finansowe chociażby płacowe i około płacowe na ten 

rok i lata następne. Jeżeli w istocie będę wraz z Samorządem miał takie zabezpieczenie i zapewnienie 

z Pana strony to natychmiast wycofuję się z przeprowadzenia reformy polegającej na likwidacji 

czterech szkół o najmniejszej liczbie uczniów. 



Informuję również Pana, iż są prowadzone rozmowy i szerokie dyskusje z nauczycielami i lokalnymi 

społecznościami nt. możliwości zakładania Stowarzyszeń Społecznych, które mogłyby prowadzić 

likwidowane placówki oświatowe. Pomysł ten jak na razie przyjmowany jest sceptycznie przez 

zainteresowane strony. Natomiast, jeżeli chodzi o opcję partycypowania sołectw w koszty współ 

utrzymywania szkół to również nie ma takich możliwości finansowych. W czasie spotkań z rodzicami 

zapoznawani byli oni z warunkami przeniesienia ich dzieci do szkół większych, gdzie baza lokalowa 

i dydaktyczna jest porównywalna lub o wiele lepsza, natomiast warunki dowozu bezpieczne 

i dostosowane czasowo do kategorii wiekowej dzieci. Jeżeli Pan rzeczywiście na bieżąco śledzi 

codzienność w Polsce to również musiał Pan zauważyć postępujący niż demograficzny, spowodowany 

wyjeżdżaniem młodych ludzi za pracą do obcych państw gdzie są traktowani lepiej, mają perspektywy 

pracy i tam chcą zakładać rodziny i mieć dzieci.W swoim kraju nie mają nawet nadziei. Czy to ich 

wina? Przecież musi Pan wiedzieć że obecnie w Polsce przygotowywanych do likwidacji jest kilkaset 

szkół. To kiedy chce się Pan zwrócić do Ministra Edukacji Narodowej z interpelacją zawierającą 

propozycję zmian systemowych finansowania oświaty?. Wtedy gdy wszyscy młodzi Polacy wyjadą za 

chlebem i nie będzie już kogo edukować ? Czy Wasza troska drodzy parlamentarzyści nie powinna już 

bardzo dawno temu przejawiać się w konkretnym działaniu na rzecz oświaty. Jestem mieszkańcem 

gminy Bircza i pracuję w administracji ponad 20 lat. Jako wójt zawsze na pierwszym miejscu 

stawiałem i stawiam dobro swoich mieszkańców i rozwój całej gminy. Moja praca polega na służeniu 

ludziom i działaniu, a nie na pięknym mówieniu. Nie mogę sobie pozwolić, aby przez jedną grupę 

społeczną tj.nauczycieli cierpiały inne grupy społeczne mieszkające na terenie naszej Gminy. 

Szanowny Panie Pośle zadaję pytanie, czy zdaje Pan sobie sprawę z tego, że na terenie naszej Gminy 

jest zarejestrowanych ponad 700 bezrobotnych osób, w tym wiele ludzi posiadających wyższe 

wykształcenie, którzy nawet nie będą mogli być okresowo zatrudnienie w Urzędzie Gminy w ramach 

prac interwencyjnych z powodu bardzo małych środków finansowych przekazanych przez rząd 

Urzędom Pracy na aktywne formy zatrudniania. To też są mieszkańcy naszej Gminy, którym nie będę 

mógł pomóc. Zadaję Panu kolejne pytanie. Czy zna Pan skalę zniszczeń powodziowych na terenie 

Gminy Bircza w latach 2008-2010? Nie przypominam sobie, aby Pana do tej pory to interesowało, zaś 

skala zniszczeń była ogromna i wyniosła 8.000.000,00 zł. Nie mogę dyskryminować mieszkańców 

innych miejscowości gdzie nie ma szkół. Przychodzą do mnie z pytaniami dlaczego tylko faworyzuję 

miejscowości gdzie są szkoły i tam tylko dokładamy środki finansowe. Przecież oni mają też prawo do 

dróg bez dziur, do oświetlenia czy innych inwestycji potrzebnych do codziennego życia. Zapewniam 

Pana, że wraz z samorządem podejmujemy wszelkie działania, aby zamierzona reforma oświaty 

służyła dziecku dając mu możliwość komfortowej i bezpiecznej nauki, a część wykwalifikowanej 

kadry znalazła pracę w pozostałych istniejących szkołach. Ufam szczerze że Pańskim następnym 

działaniem nie będzie zadawanie mi pytań dlaczego są likwidowane szkoły, tylko podejmie Pan 

wszelkie możliwe czynności powodujące zmianę modelu finansowania oświaty w Polsce. Mam 

nadzieję, że Pan Poseł wraz z całym Parlamentem Rzeczypospolitej Polskiej weźmie pod uwagę 

trudną sytuację małych wiejskich szkół w całym kraju i uczyni wszystko aby im pomóc. 

 

Z poważaniem 

Wójt Gminy Bircza 

Józef Żydownik 
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